
UNITED STATES DISTRICT COURT 

FOR THE DISTRICT OF COLUMBIA 

eeceesseeece cece se sees ee eee seo ee ee oe 

HAROLD WEISBERG, 

Plaintiff, 

Civil Action No. 77-1997 

CENTRAL INTELLIGENCE AGENCY, 

et al., 

< 

Defendants 
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AFFIDAVIT OF JAMES H. LESAR PURSUANT 

TO FEDERAL RULE OF CIVIL PROCEDURE 56(f) 

I, James Hiram Lesar, first having been duly sworn, depose and 

say as follows: 

1. I am the attorney for plaintiff in the above-entitled 

cause of action. I make this affidavit pursuant to the provisions 

of Rule 56(f) of the Federal Rules of Civil Procedure because it is 

apparent that plaintiff cannot fully and effectively oppose defen- 

dants' motion for summary judgment without engaging in discovery. 

2. At the only status call in this case, the Court indicated 

that the government would have 30 days in which to produce any re- 

maining nonexempt documents and file a dispositive motion. The 

Court further indicated that plaintiff would have 50 days in which 

to engage in discovery. 

3. Immediately after the conclusion of the status call defen- 

dants' attorney suggested to plaintiff's counsel that plaintiff 

hold off on his discovery until the government had released the 

forthcoming documents. Plaintiff recognized that he could not make 

maximum use of the depositions he intended to take until after he     
  

 



  

had received the requested records and any affidavits purporting to 

support the inevitable excisions and withholdings. As an initial 

phase of discovery, plaintiff did file a request for production of 

documents which the government resisted completely. The government 

did not file its summary judgment motion until the end of May, 

1978. Partly as a consequence of this, plaintiff has not yet begun 

discovery depositions as he had intended. (Plaintiff is indigent 

and must make maximum use of the few depositions he undertakes. In 

addition, both he and his attorney are continuously tied up in 

other litigation. The difficulties of this situation are further 

complicated by the fact that plaintiff's attorney is a sole prac- 

ticioner with very little income at present and must do his own 

typing, filing, and legal research, thus making it impossible for 

him to prosecute his cases as promptly as he otherwise would.) 

However, now that the government's documents and affidavits are in 

hand, plaintiff is prepared to go forward with the discovery which 

is essential to resolving this case as law and justice require. 

4. It is clear that discovery must be undertaken to ascertain 

the nature of the search conducted by the Central Intelligence 

Agency for records responsive to plaintiff's request. There are 

several circumstances which compel this conclusion. First, the 

affidavits submitted on behalf of the CIA do not state that all 

relevant files have been searched. Second, after plaintiff filed 

suit, the CIA produced records which apparently were not located 

during the search it had made before plaintiff brought suit. 

Third, plaintiff has positive proof that a thorough search has not 

been made. Thus Attachment 1, a March 31, 1971 memorandum on 

plaintiff's book, Frame-Up: The Martin Luther King/James Earl Ray 

Case, was not produced by the CIA in connection with his June ll, 

1976 FOIA request or this lawsuit. Yet it should have been. In 

addition, both as a matter of logic and because of the internal    



    

evidence of Attachment 1 itself, the CIA is likely to have gener- 

ated memorandums and other records pertaining to books or articles 

by other authors, such as Mark Lane, George McMillan, Jim Bishop, 

Gerold Frank, and William Bradford Huie. Yet no materials of this 

kind have been furnished plaintiff. Fourth, the documents provided 

indicate that multiple copies were made and sent to different file 

locations. For example, Attachment 2 shows that in addition to the 

copy sent to the addressee, Mr. Hoover, it was distributed to six 

different locations. Yet plaintiff has received but a single copy 

of this document. The other file locations seem not to have been 

searched. Fifth, the records which have been provided plaintiff in 

this lawsuit contain materials which should have been provided me 

as the result of a Freedom of Information request I made, yet I re- 

ceived nothing. Similarly, as a result of this lawsuit plaintiff 

has received materials on the Committee to Investigate Assassina- 

tions and its Executive Director, Mr. Bernard Fensterwald, which 

apparently: should have been made available to Mr. Fensterwald ina 

suit he filed against the CIA, but he has informed me that they 

were not. All of the foregoing discredits any assertion that the 

CIA has conducted a thorough search of all relevant file locations 

in this case. Accordingly, discovery must now be undertaken to as- 

certain the nature of the search which was made. 

5. Discovery is also essential if plaintiff is to effectively 

challenge the CIA's claims to exemptions in this case. I have used 

discovery procedures in other Freedom of Information Act cases to 

establish that the FBI had in fact conducted scientific tests which 

it had sworn were not pérformed and to rebut the government's claim 

that Warren Commission executive session transcripts had been prop- 

erly classified under the authority of Executive order 10501. For 

example, in Weisberg v. General Services Administration, Civil  



  

Action No. 2052-73, the government submitted affidavits by National 

Archivist James B. Rhoads and and former Solicitor General and War- 

ren Commission General Counsel J. Lee Rankin which swore that the 

January 27, 1964 Warren Commission executive session transcript was 

classified Top Secret pursuant to Executive ondez 10501. Mr. 

Rankin even swore that the Warren Commission had ordered him to 

classify it. Through interrogatories, documentary evidence, and 

the affidavits of plaintiff Harold Weisberg, we established that 

the government's representations were not true. As a consequence, 

the court concluded that the January 27 transcript had not been 

classified in accordance with the procedures set forth in Executive 

Order 10501. (See Attachment 3) Although the court did conclude 

that the transcript was exempt under investigatory files exemption, 

the government "declassified" the transcript, forgot about its 

exemption 7 claim, and released the transcript before the decision 

could be appealed, perhaps because the answers to interrogatories 

showed that the transcript had not been made available to any law 

enforcement official until at least three years after the Warren 

Commission went out of existence, and arguably not even then. 

6. There are two compelling reasons why discovery is even 

more essential in cases where national security is claimed as an 

exemption than it is in cases which do not involve this claim. The 

first is that courts are generally intimidated by claims that the 

release of information will jeopardize national security. As a re- 

sult of this fear, courts tend to accept national security claims 

at face value, even where the circumstances suggest that the claim 

is pretextual or even false. Because intelligence agencies are 

well aware of this, they have an incentive not to be honest. They 

know they can get away with their dishonesties most of the time, 

and that even if they are perchance caught, there will be no 

sanctions or other consequences worse than divulging the embarrass    
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ing information they sought to hide. Inevitably, this subverts the 

integrity of the judiciary in much the same manner as the Warren 

Commission's integrity was undermined by its fear of investigating 

J. Edgar Hoover's FBI and the CIA. (See Attachment 4) According 

Freedom of Information Act plaintiffs their right to use tradi- 

tional discovery techniques to ascertain whether or not records are 

procedurally and substantively classified in conformity with execu- 

tive order guards against this insidious result. 

7. The second reason which compels discovery is that the CIA 

has a long history of dishonesty with respect to disclosures which 

may embarrass it. The lack of ee on the part of intelligence 

operatives has long been publicly known. In recent years one CIA 

Director, Richard Helms, was accused of having committed perjury 

during congressional testimony. Another, William Colby, is cur- 

rently under attack from present and former CIA officials because 

he wouldn't cover-up matters which were the subject of inquiry by 

Congress and the Rockerfeller Commission. A third, Allen Dulles, 

confided to members of the Warren Commission-~to the evident shock 

of Chief Justice Earl Warren--that CIA agents wouldn't tell the 

truth even under oath. (See Attachment 5. January 27, 1964 Warren 

Commission executive session transcript, p. 153) 

8. Plaintiff has had direct personal experience with the CIA's 

deceptions in Freedom of Information Act matters. Thus, when the 

government released the January 27, 1964 Warren Commission tran- 

script, its content made it clear that there had never been any 

basis for classifying it at all. Subsequently, during the course 

of another Freedom of Information Act lawsuit, Weisberg v. General 

Services Admnistration, Civil Action No. 75-1448, plaintiff learned 

through discovery that the CIA had requested that the National Ar- 

chives withhold the January 27 transcript to protect "intelligence 

sources and methods." This is one of the main reasons which the 

CIA has given for withholding information in this case.    



  

9. This case is replete with circumstances which suggest that 

the CIA has not acted in good faith in responding to his Freedom of 

Information Act request of June 11, 1976. Some of the specifs 

which indicate bad faith on the part of the CIA are as follows: 

a. The CIA did not release any records in response to plain- 

tiff's request until April 26, 1977, even though virtually all of 

the records were only newspaper clippings and thus required only 

xeroxing. 

b. The CIA exacted a $500 deposit from plaintiff and_has 

still not refunded it even though it is evident that the xeroxing 

charges in this case are but a fraction of that amount. 

c. As a condition for going forward with the processing of 

plaintiff's request, the CIA demanded privacy waivers be obtained 

from James Earl Ray and Mrs. Coretta King. Yet it appears that the 

question of privacy had no application whatsoever to the records 

pertaining to James Earl Ray and was Deveked only in one instance 

with respect to Dr. King. It is apparent, therefore, that this was 

but another pretext for delaying plaintiff's access to these —. 

records. 

d. The CIA did not refer records within the scope of plain- 

tiff's request to the NSA until November 4, 1977, nearly 17 months 

after the CIA had received.and acknowledged plaintiff's request. 

e. The search conducted by the CIA after plaintiff filed suit 

turned up records which were not provided in the response to plain- 

tiff's request which the CIA made before suit was filed. 

f. Notwithstanding the fact that there have been two alleged 

searches, plaintiff himself has been able to show that the CIA did 

not provide all the records that should have been supplied in 

response to his request. (See Attachment 1) 

g. The CIA has failed to state directly and unequivocally 

that all files which might contain records responsive to his request    



  

have been searched. 

h. The CIA has failed in its affidavits to set forth facts 

essential to determining whether or not purportedly classified in- 

formation was classified in accordance wish Executive Order 11652. 

For example, there is no statement as to when the records withheld 

under Exemptions 1 and 3 were classified or even that they were 

classified as of the time of origination. 

These circumstances necessitate discovery by plaintiff,-and-. 

after that is completed, may also require in camera inspection of 

the CIA's claims that certain information must be withheld because 

it release could reasonably be expected to damage the national se- 

cuirity. 

Op ece fh ‘ Le 
AMES H. LESAR ” 

WASHINGTON, D.C. 

27 
Subscribed and sworn to before me this 28th day of June, 

1978. 

   

    

NOTARY PUBLIC IN «AND FOR 

THE DISTRICT OF COLUMBIA 
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Attachment 1 Lesar Affidavit C.A. No. 77-1997 
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SUBJECT: Book by Harold WEISBERG 

: _ # Entitled "Frame - Up" 
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Subject book follows the: pattern and line of disparagement -’- 

in others of its ilk regarding the assassinations of President 

Kennedy.and his brother, Robert Kennedy. This book concerns 

the assassination of Martin Luther King and the case of James . 

-Earl RAY. Key paragraphs in the book are the following: : _ s 

. §o..e.s Once again the federal government was 

preventing the workings of our own law, frustrating 

the concepts,of our own kind of justice - contriving 

evidence and shaping it to fita predetermined 

” political need: *- : 

om
 

: ow e 

[his is what it did in the Warren Report. Here 

it was accomplishing exactly the same ends." _- 

Attached is a summary ,on Harold WEISBERG dated 11 . 

January 1968 prepared by undersigned in connection with the 

saigapsanes —— ~~ 

° WEISBERG's references to CIA in Subject book are concerned 

i with Ray's first lawyer, Arthur HANES. Most of the references 

“oo merely say "HANES former FBI and GIA man." In one instance 

, WEISBERG is more specific about HANES. On p. 46 - "In addition 

to his career as an FBI agent, HANES is also 'a one-time contract 

employee of the Central Intelligence Agency.' (Part ‘of the Bayof ~ ~~ 

Pigs preparations were jn Birmingham. )" 
. 
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Attachment 3 Lesar Affidavit C.A. No. 77-1997 

IN THE UNITED STATES DISTRICT COURE 

FOR THE DISTRICT. OF COLUMSTA 

HAROLD WEISBERG, 

Plaintiff, 

Vis Civil Action No. 2052-73 

UNITED STATES GENERAL 

SERVICES ADMINISTRATION, 7 ILE D | 

e
s
s
 
y
y
w
 

Defendant. 

MEMORANDUM AND ORDER JAMES Fo DAVEY, CLERK 

Plaintiff invokes the Freedon of Inzormation Act, 

5-u.S.C. § 552, in an effort to gain access to @ trenseripct of 

the Warren Commission's January 27, 1964, execurive-session, 

presently in the custody of the National Archives. The defendant 

General Services Administration, which operates the Archives, has 

moved for summary judgment on the ground that He transcript at 

issue is shielded by the Act's first, fifth and seventh exexptions. 

5 u.sS.c. § 552(b) (1, 5,7). The issues have been thoroughly 

briefed by all parties and are ripe for adjudication. 

Initially, the Court probed defendant's clain that 

the transcript had been classified "Top Secret” under Executive 

Order 10501, 3 C.F.R.-979 (cenp. 1949-53), since such 

classification would bar further judiciel inquiry and justify 

mM
 

total confidentiality. 5 U.S.C. § §52(d) (1); .P.A. v. Mink. 
  

410 U.S. 73 (1973). However, defendant's papers and A.
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supplemented at the Court's request, still fail to cenonstrate 
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that the disputed transcript has ever been classifie 

individual authorized to make such a designation uncer the 

strict procedures set forth in Executive Order 10501, 3 C.F.R. 

979 (Comp. 1949-53), ag amended by Executive Order 10991, 3 

C.F.R. 432 (Gonp - 1959-65). 

Defendant's reliance on the seventh exemption, on 

the other hand, appears to be fully justified dy the record. 

The Warren Comission was an investigatory body assignec to loos
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1/22/64, 5:30 - 7:00 P.M. 

Gentlemen: 

I called this meeting of the Commission because of sonething that 

developed today that I thought every member of the Commission should have 

knowledge of, something that you shouldn't hear from the public before you 

had aa opportunity to think about it. I will just hive Me. Rawkin tell you 

the story from the beginning.   
Mr. Rawkin: Mr. Wagner Carr, the Attorney General of Texas, called ma 

at 11:10 this morning and said that the word had come out, he wanted to gat 

-it to me at the first moment, that Oswald was acting es an F3I Undercover 

Agent, and that they tad the itaformatiion of his badge which was given as 

Nunber 179, and that he was being paid two hundred a moath from September 

2 of 1962 up through the time of the assassination. I asked what the source 

of this was, and he said chat he understood the information had been made 

available so that Defense Counsel for Ruby had that information, that he 

knew that the press had the information, and he didn't know exactly where 

Wade had gotten the information, but he was a formar FBI Agert. 

That they, that is, Wade before, had said that he had sufficient so 

that he was willing to make the ‘statement. 

Ford: Wade is? 

A: The District Attorney. 

Ford: Carr is the Attorney General. 

  

Boggs: Right, of Texas. 

Rawkins, I brought that to the attention of the Chief Justice immediately, 
$ 

and he said that I should try to get in touch with Carr and ask hin to bring 

Wade up here, and he would be willing to meet with hin any tice today or , 

tonight to find out whet was the basis of this story. I tried to get Carr a Sap ek 

    

 



  

Q: And the other man, Carr, is the Attorney General? 

A: That is right. 

Q: And the other people who have knowledge of this story? 

A: He indicated that the press down there had knowledge of this story, 

and that the information ceme from some informant who was a press repre- 

sentative, and he, that is, Wade, could guess who it was but his assistant 

' knew and he never asked him. They were trying to get more explicit information. 

A: Lee, would you tell them? 

Mr. Dulles: Who were you talking with when you got this information, 

Wade himself? ‘ 

A: I was talking with Carr. 

Boggs: There is a denial of this in one of thesa FBI records, as you 

know. 

A: Yes. 

Cooper: In this file we had yesterday, one of the lawyers for this 

fellow who claims to represent -- 

Boggs: Thornhill, I think. 

Cooper: Oswald or one of them, Ruby, told about this, do you recall it, 

he said it was being rumored around. . . 

Rawkin: Yes, it was Saiing rumored that he was an undercover agent. Now 

it is something that would be very difficult to prove cut. There are events 

in connection with this that are curious, in that they might make it possible 

to check some of it out in time. I assume that the FBI records would never 

show it, and if it is true, end of course we don't know, but we thought 

~ you should have the information. 

A: Lee, would you tell the gantlemen the circumstances under which 

this story was told? 

As Yes, When it was first~brought ‘to ny attention this noraing -- 
eee 

wes MORE 

    

 



  

Boggs: No doubt about it, it would ruin many. 

A: And Jaworski is an able lawyer, mature and very competent. We have 

complete confidence in him as a person. New that is the evaluation of the 

situation. 

Ford: He hasn't made any investigations himself? 

A: No, he has not. 

Ford: Was Wade or anyone connected with Wade? 

A: No. 

Dulles: Talking about Story, just a few minutes ago just telling him I 

wasn't going to be down in Texas, I had told him I was gotug to be down at 

the time, he didatt indicate that he had anything of any importance on his ‘7 

_mind. Maybe he won't offer it to him obviously. 

Rawkin: I don't know that it was even brought to his attention. 

Dulles: I don't believe it was, now. Of course, he is not in tha hierarchy. 

A: Well, I think they were planning on telling tne Attorney General and 

Jaworski. 

Ford: How long ago did they get a feeling that there was some substance to 

the rumors that epparently had been — I just assumed, and I dida't ask then 

that, that Carr called me and se be in a matter of great urgency at 11:10 

this morning, and that he was fearful that they would bring in the papers- 

before we would even. get to know about it, and that is the way he was talking 

and acting about it. 

Cooper: He felt there was ... He didn't know the name of the informant? 

A: No, he did not. 

Q: What then would lead him to think it had substance? 

A: Well, he said that the reason he thought it might have substance was 

because Wade had heard these rumors constantly, and his assistent had gotten 
acs 
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agents. You have really got to know. Sometimes you make a mistake. 

Ford: He was playing ball, writing letters to both the elements of 

the Communist parties. I mean he was playirg ball with the Trotskyites 

and with the others. This was a strange circumstance to he. 

Dulles: But the FBI gan people right inside you know. They don't need 

a person like this on the outside. The only place where he did any at all 

was with the Fair Play for Cuba Committee. 

Boggs: Of course it is conceivable that he may nave been brought back 

from Russia you know. 

A: If he was ta the ezploy from 1962, September 1962, up to the time 

of the assasination, it had to start over in Russia, didn't it, because 

didn'é he get back in February? ‘When did he get back here from Russia? 

A: I think it was February; February of this year. , 

Q: Of '62. Was it of 1622 

A: Oh yes, that is right, it was '62. 

Dulles: They have fe facilities, they Seven" any peuple in Russia. 

They ney have some people in Russia but they haven't any organizations of 

their own in Russia. . . 

A: Yes. 

Dulles: They might have their agents there. They have some people; 

-gsometimes American Communists who go to Russia under their guidance and 

so forth and so on under their control. 

Cooper: Of course there are rumors all around Dallas, of course the 

FBI is acquanited with rumors too. 

A: One of the strange things that happened, and it may have no bearing 

on this at all, is the fact that this man who is a defector, and who was 

under observation at least by the FBI, 
o 

they-say they saw hin frequently, could 
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9. 

Dulles: Yes, I don't think the State Department or in the Passport 

Bureau, there was no record. It dida't get down to the Passport offices. 

That is one of che things we ought to look into. 

A: The State Department knew he was a defector. They arranged for hon 

to cone back. 

Dulles: But it don't get - passport files or the passport records. 

They are issuing hundreds and thousands of passports. They have their own 

a 

particular system. 

A: Yes. 

Dulles: They don't run around from time a man comes in. If they don't 

eine aa clue, and they don." t according or our record here they don't find 

any warning clue in his file . -- enay should have a warning clue in his file 

but as I recall they don't. 

Cooper: That is what they admitted, that they had not supplied the 

warntng. : . 

Dulles: And the Passport Office don't on its own ussually go around 

and inquire. They wait until it is assigned there. Then they follow it up. 

Soapee This may be off the point a bit, but as I re-read the report, 

the chronology of the FBI checks on Oswald, they knew that he had gone to 

Texes. They learned from Mrs. Payne: they Ret where Mrs. Oswalk was living. 

They talked with her. They knew where he was working. 

Boggs: Sure. That is all in the file. 

Cooper: I know that. I say they knew where he was working. 

Boggs: I am sure you went over that material that we received a few- 

days ago. You will find the report from the FBI dated back last sumer, 

and months before that and then months after that, why some agent would 

oieyey ot 
z ar eres 

make a : — SS . Yeport on it. cose MORE 

 



  

il. 

A: I thought first you should know about it. Secondly, there is this 

factor too that a consideration, that is somewhat an isdaé: tn this 

case, and I suppose you are all aware of it. That is that the FBI is vary 

explicit that Oswald is the assassin or was the assassin, and they are very 

explicit that there was no conspiracy, and they are also saying in the same 

place that they are continuing their ‘investigation. Now in my experience of 

almost nine years, in the first place it is hard to get them to say when you 

think you have got a case tight enough to convict somebody, that that is the 

person that committed the czime. In my experience with the FBI they don't 

do that. They claim that they don't eveluate, and it is uniform 

prior experience that they don't do that. Secondly, they have not run out 

all kinds of leads in Mexico or in Russia and so forth which they could 

probably —- it is not our business, it is the very -- 

Dulles: What is that? 

A: They haven't run out all the leads on the information 4 

and they could probably say a that isn't our business. 

.Q: Yes. . 

is But they are codsluding that there can't be a conspiracy without 

those being run out. Now that is not a. from my experience with 

the FBI. . . . 

Q: Te is not. You are quite right. I have seen a great many reports. 

A: Why are they so eager to make both of those conclusions, both in 

the original report and their experimental report, which is such a departure. 

Now that is just circumstantial evidence, and it don't prove anything about 

this, but it raises questions. . We have to try to find out what they have to 

say that would give any support to the story, and report it to you. 

NORE 
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13. 

Boggs: This closes the case, you see. Don't you see? 

Dulles: Yes, I see that. 

Rawkin: They found the man. There is nothing more to do. The 

Commission supports their conclusions, and we can go on home and that is 

the end of it. 

Dulles: But that puts the men right on them. If he was not the killer 

and they employed him, they are already it, you see. So your argiment is 

correct if they ze sure that this is going to close the case, but if it 

don't close the case, they are worse off then ever by doing this. 

Boggs: Yes, I would think so. And of course, we are all even gaining 

in the realm of speculation. I don't even like to sea this being taken down. 

Dulles: Yes. I think this record ovght to be destroyed. Do you think 

we need a record of this. 

A: I don't, except that we said we would have records ef neetings and 

so we called the reporter in the formal way. If you think what we have 

said here should not be igor the record, we can have it done that way. Of 

course it might... . 

Dulles: I am just thinking of sending around copies and so forth. The 

-only copies of this record should be kept right here. 

Boggs: I would hope that none of these records are circulated to anybody. 

A: I would hope so too. 

Rawkin: We also give them to you Commissoners. Now if you don't want 

them, those are the only ones who get them but Sides himself: off the record. 

EW D DECLASSIFHEN gt ; 
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The Chairman, Well, jentlemen, the meeting will come vo 

order, 

Iam sorry that I was a little late but the Senator knows 

Tyasn'* out playing gol? or anything. 

J 

Well, gentiemen, since ve met last ucek, Me. Rankin and I have | 

explored this situation we discussed considsrably.. We talked 

to the Texas people, and we have given considerable thought. 

ee it since, and I am esige to ask Me, Ranicin - ée start at the 

beginning and just tell you the story as we have got it. 

lt, Rankin. I received a cali from Waggoner Carr, the 

Attorney General of Texas, and in that call he was quite excited. 

He was on his way to Texarkana from Austin. 

it. Dulles. This is after our seeting the other night? 

— : * ~ . a 
Me, Rankin. This was before. 

ie, Dulles. Going.baek? 

Me, Rankin, Yes. 

He said he thought he had some information that he thought 

should get to me immediately and it was to the effect tthe the 

F.B.i, had an undercover agent who was osuald, and he said 

it came up this way, that the matter was developed at a meeting 

in @ambers with the judee,. Brown, of the court, and it was in 

relation to the production of evidence where Ruby's attorney 

» 

asked that part of the evidence that the F.B.I. developed be 

furnisheG to them, and during that time the District Azcorney 

had responded or opposed the motion for the evidence by saying 

ry — ae 
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Attorney General, Special Counsel with the Attorney General, 

Leon Jaworski, ane Bob Stczey, and Ir. Alexander, the Assistant 

District Attorney at Dallas. 

We asked them to all cone up, and they @id con Briday. At 

chat time they were -- they said that the rumors were constant 

there, that Oswald was an wndercover agent, but they extended 

it also to the C.I.A., saying that they nad a number. for hin 

assigned to him in connection with the C.I.A. and gave that CO 
So 

by the name of Hudkins who was a reporter for the Houston Post, 

ad chat it had been circulated by a greater portion of all 

the reporters in the Dalias area who had been vovicing on this 

matter in various forms. 

Sen. Russell. Dia he explain why it hadn't been published? 

This would have — across the eouatey like wild ?ire. 

3 
Me, Rankin: ‘Well, they said part of it nad been published, 

The fact that it was claimed that Oswald was an undercover 

agent, and r noticed The Nation, although I hadn't seen it 

pefore, refers to an article in January ; the first of January 

by Hudicins from which he referred to the undercover agent's story, 

But he does not give the number or the $200 a month at 

that time. | . 

_We then asked. if they asked Hudkins of where he had got 

his story and they said they had not. We asked if there was 
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or the report. 

The explanation since nas been that they were trying to cheek 

-21t out, that there vas ano purpose to withnoldit from us even 

though it seemed Like -kind of a long period since they hadn'¢ 

gotten any further report tron Me. Swcatsat all, | 

Me. Dulles. What was the origin, who was Sweat? 

lie, Rankin, He was the Deputy Sheriff.of Dallas County. 

Hr, Dulles. He was the one who gave it to the Secret 

Service? . . 

Me, Ranicin, Yes, 

» Dulles. He didn't say where he got it? 

Mr. Ranttin. No. 

Taney have since then, the Secret Service, has investigated, 

we asked tach to, and they have gone to Sueatéand Svea tt has said 

he got it fron siting. Back to the same source. 

Te, Dulies, Back to the same source? 

Me, Rankin, And there is nothing that we have received Prom - 

any investigative agency chécking out Hudicins in regard to 

this report. 

You probably saw the New York Times story, saying that the 

T.B.I., Sunday, that the F.B.I. denied that he was acting as 

an undercover -- 

Son, Russell. That is from ie, Hoover somewhere in this 

material = read inwhich hedenied this report. ite apparently 

was aunwent at sone earlier date, that he wrote a letter :- .-°' u2 ds 

\ 
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indicated they had ever taken his statement or anything like 

that. 

Now, Me. Wade, the District Attorney, was a former F.B.I. 

agent, and we thought possibly there was = he might have left 

under a cloud and there might be sometning of that kind and sO- 

ve inquired into that. 

‘He was an agent between 1939 and 1943, © think i 

and was claimed that ne had no aif ficulties with them, that ane 

he was ready to leave the T.I.B. they gave hin three weeks and 

cold him to go to New York and have a good Wacaion,. ane they 

would lixe.to have him come back to see if he roukdin be willing 

oO oa
. 

oO
 to continue, and he did come bacic and he said he wanted ¢ 

into the lav practice and didn't want to stay with the F.B.I. 

But there was no Ail feeling between chen. He said ne was 

stationed in Sout ch America for sa year, and the other part o 

the time within the Continent of the United States. 

He said he got a commission from the Ravy, and when he was 

called ay for that commission the F.B.t. indicated that they 

eneuEnt he was qua: lified for their work and he should take 

the commission and chat he should: come back to the F.B,I. 

I think probably that would be.some automatic -- it would 

“come up that way anyway. 

He said they did make that request and he was able to g¢t 

around it and told them he didn't want to go to the F.B.T., and 

wanted to go to the Navy, but he told about that to indicate there 
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all. He just Indicated that it was a possibility, and some of 

the things that had happened he thought were curious. 

ly impression of Wade was that he was a very canny, able 

prosecuvor, that he would do a good job on this Ruby case, . 

and that defense counsel had a man to deal with that ken his 

Sen. Russell. He has that renpurtation curv theve as being 

a very effective prosecutor, 

Me, Rankin, .I was well imoressed with hin that way. 

Sen. Russell, What steps, if any, have we taken to clear 

up this matter, I, Ranicin, if it can be cleared up, to determine 

whether there isanytning to this or not? 

Mie, Rankin. Well, we have discussed various possibi: ities, 

that is the Chief Justice and myself have, and I want to teil 

you about them, and I thin you will have to instruct us what you 

want us to do. 

We thought, first, about aporoaching the Department with a 

reduest chat che Attorney General inform us ae “bo the situation, 

not only as ico ‘wit he would say about whether Ostiald was or 

was not an undercover agent, but also with the supporting data 

that the commission could rely upon, and there is ‘some airticulty 

about doing “that, As the heail of the department, the F.B.I., 

of course, is under the Attorney General, but I think we must 

frankly recognize anongst ourselves that there is a daily 

velationship there involved in the handling of the problems of the 

SSS a= = 
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time, the Commission would nave to feel free to make such other 

investigation and take testimony if it found it necessary, in 

order to satisfy the American people that this auestion of an 

rm undercover agent was out of the picture. 

Rep, Boggs. What other alternatives are there? 

Me, Rankin. Well, the other alternative vioula be to examine 

Hudkins, the reporter , 0 emuming Suoath, who says now that he -- 

Bir. Dulles. Where is Hudkins now, do you Imo, down in 

Rankin. In Houston, yes, I assume. 

Me, Dulles. What paper is “he with? 

lie, Rankin, The Houston Post. 

fo
 

e Me, Dulles. That would be the Hobby paper, isn't 

md -unstad Rep, Boggs. No, I think that is Scripos-Honard, 

melo fis 

   



N
 

Whe Chaizman. Well, hea and I both avxeed that we skouldntt 

Leave this thing in this present posture, that we should go ahead 

=a and try to cleax the matter up as hest we can. Wa did argue a 

Little abouts the approach, whether we should go first to the FBI 

rity and ask thom fox an explanation or whether we should first go and 

try to sca if there is any substance to the claim by intersrega 

cha nowspaserman who claims that he has the knewledga of the - 
t . . 

situation, or whether wa should first go to 

How, my own suggestion was to. Lae thee we find cut first fron | 

chese people as fax as we can if there is any substance to it 

ex Whether it.is just plain rumor. 

We wera told that Sweattsays he got his information from 
1 

one fellow, Alexander claims he’ got it from Sweatt, and somebody 

@ise claims he got .ic from the newspaper man. 

thought that if it werg necessary we could get these . BI OST 

Ra
 

three people in one room at the same time, and find-owt if any 

body claims. or has claimed in the past to have had actual knswe 

Can 
ledge of it, and if they don’t claim to have it, we wv te

 vw i“
 

‘i
h p.
 

ms
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out why they spread the mmor. 

Ze may be that Houston will, or whetever h 

would claim privilege. If he did, I theught that after we tried 

0 get him co see that it was in the incerest of his ecuntry to * 
a ‘cate the facts thac wa might go to the peblisher of his paper . 

=_—— 

   



Pip Ul Aten a ey or AN 
_sQp-useRer as 

these facts axe not truc, ond they are inccnsistes: with what 

would be = way of operation of their Bureau. 

How I dontt know, whatever you egree to would Re all right 

with me. Lee thought that if he went dam and asked those paople 

to come up here and testify that they might use the fact that we 

hed asked them to tesi city as the springboard bees an axnticle vwhich 

would blow this thing’ cut into the public demain, and t 

might do a disservice in that way. 

Sue IT am not so sure of th fislike qoing to the 

BEL end just ask them to establish to us thet a rumox can't be 

“true until we have at least lceoked ite 2. 

Sen. Russell. There das two seasons for-that, Be. Chairman. | 

One would ke if you went down 

BRI and got @ Statemont and when you s tazé parsuing it you would 

lock iike you arc impeaching. 

. : is my point. 

Rep. Boggs. actly. 

Sen. Russell, Tf think the bast way to handle it weuld ba 

vi
g to try to exhaust it at the cther hand before you go to the FRI, 

Phat would be my. judgment . i 

Rep. Boggs. Woll, chs point you make is the thing thes 

has keen running through my mind all threucgh this discussion. TE 

you get a statement rom respcnsible officiais ia that agenay 

and then you say, "Well, we are not going to take this statement 

on faee valua, we are going to go behind it", this could becore a 
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been cn the payrcil for five vaears. 
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a s fe 2% ic is out in the domain, it 

nublii/e domain. 

Sen. Cooper. Tf you know, if you hava these people up and 

examine thom, of course the SBI will know that. 

ce
 Me. Rankin. They already knew about this apparantiy. 

Sen. Cooper, That these people cama wo? 

Be. Ranted ee Sh 3 

Rep. Beggs. You wean the ocher people? 

ie. Rankin. Yes, that is vight. I had thought that the 

probabilities are that when we get thesa scopic undar cat hat ‘ | h that 

they will say that thoy have heard this rumor, that someone told 

them but they cantt xemembor now, and 

they fabricated this, if it is a fabrication. It is too seri & 
Rep, Boggs. Of course, we get curselvyas into &@ raai box. 

You have got to do everything on earth to establish the facts 

enc Way or the ocher. And without doing that, way everything 

£ : is I-4
 

p-
 Sen. Cooper. Thera is a point IT want to raige. 

possible the FBI knows now, we should tave these poople up here 

om FA mo 
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this pxcof to the con trasy, then the Situaticn chances a littla 

bit. Tt vy nous tel appears to him that you are trying to impeach his 

in the cther way, it ceers to ma We axe just telling him that 

ii was brought to us and wo cught to in¢cuire into it. 

Mx. MeCloy y. Do we have a statement from Me. Hoover that 

= 3 < this man was not an agent? Was that communicated in the record? 

Me. Renkin. Yes. . LE 

Phe Chaixrman. I: was? A lettor. 

Sen. Russell, = know there was a letter, I den? 

% was written 0, a very Short Ictter, 

The Chairman. Tt was in one of thesa letters we responded 

to last week, it was in tha 

Rep. 'Degys. I think that wes a letter that hed to do with 

a Freouest diracted to us on what dagree of coczeration wa should 

give the dcfcense counsel in the Ruby trial, isn? tha 

Mie, Rankin, Yes. 

The Chairman. Thac is right. Tt was one of thosa letters, 

there waza three of them. It was in cone of those letters, and 

x remonbex in the letter of counsel for Ruby, it was also stated. 

that that accusation had been made but that in their opinion it 

ves” prcposterous, and I wondered why at the time that the défense 

counsel for Ruby would put such a statement in the Icttear'to us. 

te scomed as though it were spegeed in by the heirs. 

Rep. Boggs. Delikerately. 

st 
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. Sen. Cooper. I would like to suggest scmething alse. in 

view of all tha rumors and statements that have boon meda not 

only here but abroad, I think to ask the Pxesident's brother, the 

Gead President, to do this, it weuldntt 

Ye would have no substance in his purpose but seme erasy Beople 

. eg ot . » would translate it from his ofSielal position to a personal 

csition. It may sound far fetched but he would bo im 

a person that something was weong. You cantt overleok aay impli- 

Be, McCloy. I think that weuld perhaps be an clomene in 

the thing, but ic still wouldn't divert me from asking this man 

who happens to ke the Avtozney General whese sworn duty it is 

to enforce justice, to ask him just whet is within his knowledge 

-in xegazd to such a serious thing as this. It is avinrasd afsaizr. fs
 

ai as you said the cther Gay, truth is cur only client. Ww 

Rep. Boggs. Yas. 

fc. HeCloy. = think we may have tomaka this first step, 1 

that the Senator speaks. about, but I don't think that we could ; 

recegnize that any door is closed to us, ywnless the President 

closes it to us, and in the search fox the truth. 

fic. Rankin, <I was asking the duestion and talking with the 

Chief dJustica, and say we ran this out with Eudkins and these ot ner 

pecple, and fcund that they said:they would not give us the source 

a Se 7: g 
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And I donte know. FX know that doctor-patient. 

2 . », 
ie, Dullas. They have an Official Seervats Ack which wa 

ie. Matioy. It is not recognized in lar generally this 

Me. Dulles. You ramember this one seportes for the Beralé 

2. 
Tribune who went to jail eather than diselese her scurce up in 

New York. The court didnt: xecegnize any privilege. 

Me. McCicy. This is a matter cf tradition, pexvkhaps of -=- 

Me. Dulles. But ese! dontt genezaliy prosecuta. 

Me, MeCloy. They donit generaily prescewee but I dontt 

chink we can draw back from a non-legal mriviiega in 

Do you, Senator? 

Th ‘Sen. Russell, I am frank: to say, © haven?c studied it vary 

closely, I was ee by Congressional Committees. They generalh 

recognize it, | 

Mr. ReCloy. it is a sort of law,it-is a sort af custom bue 

Zdoenit think it is a legal privilege. 

Sen. Russell. I never had a case in this area when I was 

practicing lay and E never had ccecasion to brief it but over 

m the Congress, If have never sean it pursued any further, if a fu
t-
 

te
 apertear claimed that ik was a mattero® privilege not to disclose 

* oF mes a 
dS. Sas eat 
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about it. Mavba it is prommted 

perplexing questicns -- no, it wasnit because i 

Ee. Dulles, Theze is a terribly hard thing to dispreve, you 

Know. How do yor disprove a fellow was 7 . Hew do a ry
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you disprove it. 

Rep. Beggs. I know, ask questicns shark something -- 

Me. Dulles. I never know how to disprove it. 

whom you had no record swhicthncenan? 

Me. Dulles. Whe vacord night not be sn paper. Sut on papar 

hac only cwo scople knaw what they 

meant, and nobody sutside of the agency would knay and you could 

say this moant the agent and somebedy alse could say it meant 

», 2, 
hat fella Powers 

wes one of your man. 

ie. Dulles. Ch ,ves, hea was not an agant. He was an 

employee. 

SS Hace H
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Scetes comes to y ou and givs, "Will you tell za, Mer. Dulles?" < a Ve - - 

ike. Builes. I would tell the Presiden: of the United 

Scates snything, yes, Tam unfes his control. He is my boss. T 

Wouldnt necessarily tell anybody else, unloss the Prosidan: 

authorized ma to do it. Wa had chaz come up at times. 

He. McCloy. You’ wouldnit tell the Secretary of Dafense? 

stances, If it was within the jurisdiction of she Secretary of 

ment to answaz this question. If we have £6 we would get thee 

Me. Dulles. What I was getting at, T think under any eciecum- 

stances, I think Hr. Hoover would say certainly ha didn't have 

ie. McCloy. Hy. Hoover didn?t have anything to do with him 

but his agant. | Did you directly or indirectly employ him. . 

ir. Dulles. But if he says no, I ididnit have enything to 

Go with it. You can?t prove what the facts are. There ara nO 

external evidences. I would believe Me. Hoover. Sone people 

might not. I don?t think these is any exteznal evidenes ccher 

than the person’?s word that he did or did not employ a particulalL 

man as @ Secret agent. -No matter what.. 

EON ER ee 
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is when you aze, I dente “mew whether too much of 

be on the recore as faz as the Soviet is 

to incriminate scmeone and tie them to you, 
~ 

re money anc give them a roceipc. But that ¢ 

Sen. Russell. Is that when vou would w 

Mv, Bulles. That is correct. 

tha sug, they wanted to have sema evidence, 

then, he was. cought, he was trapead. 

= lace 

in the Soviet pancres 

that. “4 

Sen. Ccoper. 

give us Something official in the way 

feed, I would . 

how wenuld you feel 

Commission was worried abcut the claim being believed 

fcesnit 

Klaus Fuchs, take 

was in the employ of 

he fact thet thase cisia 

and the same clain was meade 

by any moans over 

ant to blasnail 

he couldnit yun away. 

chat it has boan said 

the PDT. 

Yes, the Information Service has given us 

ager 
come here. 

have ba- 

about it, 

podvlic, and they would ask you, would you wank the Commission to 

come to y@ directly? 

te, Bulles. 6h, yes, certainly = wouid. 

Mr. Rankin. Gr would you want us to go cut and examine 

vitnesses first? 

Me. Dulles. £ think I would want you t 

= 
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 Sen. Russel 

Goveznzent who stands higher in the opinion of the American people | 

than J. Havas Koover. 

Sen. Russell. Of course, we can get an afiidavit from Me. 
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to Hudkins or whoaver it is, there still would be theusands of 

doubting Thowases who would believe this man was an PRE agant 

word. 

Personaliy, I would believe J. Eagar Rocver, Z nave a great 

Geal of confidence in him. 

_l, Bulles. £ do, too. 

Sen. Russell, But the cchar people -- I would believe, a 

simple statement as Holy Writ, this one stScerent without being 

under oath, but you cant% try cases that way, and you cantt base 

the conclusions of this Commission on that kind of material. 

Sen. Cooper. £ would like to have your idea bout what r- 

suggested, . . 

ie. McCloy. . State it again. 

Sen. Cooper. We knew thase people have been Bere, so this 

speculation or rumor is just seme official, wa will not say 

approval, bwe they doen't Gisaporove it. 

tie. McCloy. They have cognizance of it. 
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were doing tt and why we were doing it. 

Sen. Cooper. That is what FT think. 

He, McCloy. iIn.cther words, you would communicete with the 

haad of the agency, whether it be the Attozney General oz liz. 

Koovar or dohn NeCone, wheaver ic might be, at the same tire you 

would be taking a look ak Zudkins. 

Sen. Ccoger. Yas. : 

lic. McCloy. The sources. 

Sen. Cooper, I think if thera was suspicion we cught to 

clear it up. 

Ke, Bullies. They are on notice on it and they have not 

Qenied it. These are not official danials here but che other 
. 

Rents in the Commission, the last information. 

Sen. Cooper. Thay probably have notice that thesa people 

have been here, end therefore susgect already that wa are looking 

it because knowing exactly what we ace oa
 

a
 ° 

Me. HMeCloy. Have you talked to Catgenbach, Lee? 

My. Rankin. Wo. 

ie. MoCloy. Willens has indicated that Katzenbach says 

they will be embarrassed. 

Me. Rankin. Greatly embarrassed, 

He. McCloy. Greatly eabarrassed. 

Sen. Russell. If whan? 
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i go and 

indicate to Me. Reover that we are new investigating his peeblty 

without having tried to determine whether it is fact ox ficticn, 

thet he might have season to believe that wo were Gcing it. 

Sen. Russell, Back to the way = felt about ic. 

Me. Dulles. We cught to go to him. 

The Chaizman., That is the difference between my approa 

and his approach. We must go into this thing from both ends, fi) 

67 aaAS 
from the end of the rumormongers and from the end of the FBI, and 

Lf we come into a cul de sac why we are there but we can report : 

Now chat is the way it would apseal to rel These ara 

where peopic can reasonebly disagree. Whatever you want to do 

I am willing to approach ic in 

Me. Dulles. I agree with that, Me. Chaizmen. May I voint 

o to the country. Ib is Ne. Hoover ry
 B. wQ
 os
 

o i)
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the Fair Play for Cuba Comittee an 

any way he could. The reason I don’t selieva it is this fellay 

was Go incomeetent that he was not the kind of fallow th 

would hire, If this fellow was hired, Z wouldn't discredit this 

the Fair Play for Cuba Committea and find out what it is doing 

  
   



hic. MeCloy. Hudkins? sources. 

Me. Rankin. Then if he reacts and 
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 B you that it couldnt bet, o¢ something Lil 

what ebowt that kind of an appreach?. 

Gre Chairman. Well, Lea, I wouldn't he in favor of going | 

tO any agency and saying, "Ne world like co do this". X think 

we cught co know what we aye going to do, and do it, and take 

cus chances ane way or the cther. 

eve we should apolegige ox make it Lleol: that 

invastigation thac sa axe in any way veticent about meking any 

coves to the Commissicn. . 

Buse cn the other hand, I don?t want to be unfriesrdly oz 

unfair to hin. 

My own judgment was that t st fair thing to do would be 

to Gey to % find out if ‘this is factor fiction. 

Mr. Ranisin. What I was fearful of was the mexe process will 

is, in Light of these people being hexe and ail; cause him to thins, cj 

and the meetings of the Comission, that wa are really i iavesti- 

gating hi. 

. there to The Chairman. If you tell him we axe going down 

cigating him, arenit we? 

He. Rankin. I think it is inharent. 

The Chairman. If we axe in 

SS me     

      

investigating him, we are invuestigatinc
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after CLA was organized in'47. Buk the CIA has no chester, ££ 

Acnit say it couldn't possibly haya doua de buc it has no charykar 

€ auwchority to run this kind of agence in the Uniced States ;that 

sther Gopaxtments of government, particulard; the For. s. would ‘he 

We wouldnit : 

Uaited States, in the CLA. But there is no reason why an inquiry 

shouldn't go. i think it shoyid, if the charge has keen made, in 

my opinicn. 

Me. McCloy. This is going to loom up in all probebilicy to 

be one of the major issues in opr investigaiion, Z think, ' Thac 

and whother there is a ralekionshin setucen Ruby end Oswald. It 

explains % goca bit, this starcs off, Tha Nation acticle, starts 

off, "Well, why wasn?% the Secret Service notified that there was 

this defector in this building?” 

If he was on the payroll of the FRI they would think he was 

ail right, thoy would mot think of his being a dtEactor. 

There are ovher things that you car put tywo end two ccgether 

and make five out of but it is going to, I think, foment a acd 

bit of comment, and we are going to haye to have a very solid 

xecord on it. 

The Chairman. Lea, what was that we were cold «cday about, 

te at 
what was i: today, about chis FBI agence in Dallas win had cone 

.to the police station shortly after the assessinaticn and had 

> a a 
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visiting tho police. 

Bhe Chaizman. They did teil us that. 

Oo : Son. “hooves. May z asis a ‘guesticy 2? 

tis, Duiles. Bo we know who these two neople are? Xb might 

be important . - 

Sen. Cooper. Now this men Eudkins published an article in 

Jamiexy. Bwt if he were brouskt before us and Buc undew oath 

and testified then he could publish vhatever he | to, about 

his testimony. 

Me. Rankin, Thek is cosrect. 

Sen. Cooper. And be relieved in some ay from the possibility 

Mr. Rankin. Well, he would ceztainiy ke freee to tell what 

he had testified to himself. If he lied about it here, I don’t 

stimeny befora this Commission would protect hin E 

+ Ss [
e
e
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against his own Lie. 

Sen. Cooper. No, that would be perjury. 

The Chairman. He can write the sare thing now with whabever 

ifying, I wouid think. privilage ha would have after test 

Me. HeCley. 2 wonder whether -- this brings up to my ming . g E vy 

ny again, the dusirability of cur badicdng to tke chiet investigator 

of the PBI. We here, we don?t know whether somebedy y chacked up 

on Hosty again or whether he didn’t. Why don't we get him in 

ed just talk with him. I don’t know whether we want to examine 
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3 
beyond that. cf xcference we have to oo 

: ‘Rep. Boggs. Whe most dite 

have some clear proof of some ining of a Cuben counectisn thera, 

and there is a difference in regard to the tastin nony of what it 

is. Y¥ou run into clear prcot that his. becther had seme kind of - 

a Cuban connection, , 

lie, McCloy. Ruby's brocher? 

te. Rankin. Yes, in Detroit but that sort of drics up 

how you can pass on thase questions without veally knowing about 

those things as far as it is possible to Khaw, because it might 

’, . give you the answer to a gecd many things 

The Chaizman. Well, Lee, as I understand your approach 

would be this: You would go to Mx. Heover and say, "Nov, Mr. 

Hoover, as you knew, there aze rumors that: persist in and arcund 

Dallas and it is getting into tha national press, to the effect 

‘that Oswald was an undercover BBE agent. The rumor hes gone to 

the extent of stating the date on which he was employed, the 

nunbor under which he was employed, and the amount of mcney that 

he received for his serxvices, and that continued up until the 

tima o€ the assassination. 

"Ney we axe going to have to try to run that rumor down to 

a SSS 
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-austad flg Rep. Boggs. What abou! the point that Senator Russell makes. 
melo 

Assuming tnat you had these people who are involved here, that 

you had not talked. to them, and you get a statement from the. 

Justice Department, or from Mr. Hoover, or from whoever it may be ? 3 Dp
 

which is categoric in its denial. Where does that oiace us 

where you decide to go talk to these other people? 

Me. Rankin, Well,:I°had in mind going ¢o in Hoover and 

asking him as the Chief Justice sald, for more than hig expression 

of the truth or falsity of it. Asking him for what he knous 

his organization presumably, what can he do to help us in regard 

to the proof of the facts in regard to this particular matter, 

Now, it is like the questions you asked, Congressnan, of 

Mr, Dulles, and if you woulda ask, I am sure H¢, Hoover [nos 

many of those, he may not know about particular individuals, 

just ile Me. Dulles woulda't, but he knows who to ask, and 

ving a button and say, for the record how could we establish this? 

I never had that rind of @& problem when * was with tne Department 

of Justice. But ‘I ain sure within che P.B.L. Me, Hoover knows 

where to find out who was hired on any particular date and the 

basis of it, and I thought if it was my situation, and I was being 

reflected on that T haa had somebody like this under my employ 

I would like to be approached, first, and I wouldn't feel that 

it was 8 erlectten on me, or at least I would feel the reflection 

was already involved in these kinds of articles ana claims, and 

I would rather you would come to me than to go to someone else and 
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3 Me, Rankin, And we have those, 

Me, Dulles. You have those reports? 

Me, Rankin, But we don't have any assurance that those are 

p 

the only reports, you see. 

iy, Dulles, I see, 

fr. Rankin. Therecculd be a revort for this purpose and 

there could be more reports and all that kind of thing, 

Me, Bulles. You should ask him that, 1£ there are reoorts, 

ie. Ranicin, He had a report Yrom, in October, from Mes, Payne 

and. from Marina’ Cswald, if you remember, but he didn't go directly 

to Oswald himself. That is a curious factor in itself, that he 

made no approach ~- , 

cr Sen, Russell. That has always been a queer thing to me 

before this rumor came up. ‘I couldn't understand Why they went 

to Mrs. Payne and Mrs. Oswald, but didn't go to hin. 

Me, Rankin. That is correct. We have the August conversation 

when he’ returned to this country and the first time they 

approached him, Marina Oswald, «he wife, said that the two F.B.I. 
s o. : 

agents talked to him for two-hours, and when he returned to the 

heuse from talking to him out in the car or out in the yard he 

was very much disturbed -- that is her expression of it, 

a We don't have any report that would cover anything Wake 

a two hour conversation, | 

it is a relatively short report. 

Now, what occupied the rest of the time -- well, it could have 

ee a =a 
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attack the P.BUI., and we don't want to be in the position of 

attacking the F.B.I. 

R2p. Boggs. OF course nov. 

Sen, Russell, I don't propose to attack che P.B.T. unless 

there is some startling revelation that they have evaded their 

responsibility. 

lie, McCloy. I think the F.B.I. is an agency which has 

the security of this country, and.a very important agency, as. has 

this Commission. 

Rep. Boggs. What we have to do is tell our counsel wheats 

to do. . 

The Chairman, Yes, ° . . 

What do the rest of you think of tirapprcach of Er, Rantin, 

the way we have just laid it out here in tne last fev minutes? 

Me, Dulles. Doesn't that combine your idea, too, Me. Chairman? 

It seems to me it ls a marriage of the two. 

The Chairman. It is just a question.of whether you have the 

cart or the horse first. We disagreed a Little on which approach 

to take, but if you think his approach is reasonable, is a 

reasonable approach to it, it is perfectly all right with me. I 

would be glad to go along with ic. 

Mir, McCloy. I think it is fundamentally the same as yours. - 

It may be a little -- it is almost a-coliateral approach. 

The Chairman. Yes, there isn't any great difference. 

‘Sen, Russell. Do you propose to let ir. Huover send out some 
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upon getting the conversaticns as they took place, 

Sen, Russell. Do you have any contacts with any United 

States district attorneys in Texas in whom you have confidence? 

is any one of them that you think you could get to interview this 

man? 

Me, Rankin, Well, I had in mind” that the Commission shcula 

go directly with some member of its staff to interview him and 

interview each of these people, Bie as we proceed with that I 

thought we would have Mr, Hoover understand we were dolng that 

and that he recognized that we had to do it and that was ~- 

Sen. Russell, I have no objection to that. 

Of course I think he is going to offer to.interview them, 

aif he hasn't already done it. ° 

Me, Rankin; I think the Conmission needs to have its own 

record on that, and I think it might be very desirable to have 

them here under oath for the Commission to see them and be present 

when they give their toes, 

This is, in my opinion, one of she major points that is 

constantly raised to try to explain this situation. If we can 

put it to rest in any way, it is of tajor tapartanes,, 

to Sen. geanex. That is the point I have felt, we.nave to 

interview these people. Bue I thought, also, that you have to let 

the F.B.1. know that you are iuverviewine them because all the 

other, the great bulk of the testimony we have got we have 

received from them. 

= ey 
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to do with hearlag in chambers on some papers they wanted from 

the defense, and then after that was over he wens out into 

the corridor and then down vothe pressrocn and he said they were 

all talking about it then,he said all the press were, it 1s a matter 

of common knowledge among the press , this cumor, and he just 

shrugged the whole thing off, and Carr was sitting here where 

the Senator is and he didntt object to anything that Alexander 

said, although .it varied radically from what he told-you a day 

or so before. 

Sen. Russell. Well, Mr. Chairman, Iwas not primarily - 

responsible for Me, Rankin's employment by this Commission but 

he is our counsel and if that is the way he wants 6G it, I 

will make a motion that’ he proceed as he thinks is best in respect 

to this matter, 

The Chairman. Is there a second? 

Me, McCloy. I think that is all right. 

o ° Me. Dulles. Along the lines he discussed her 

The Sustonem, Those in favor say aye. 

(Chorus of aye) 

The Chairman, ‘Contrary, no. 

(No response) 

The Chairman, Unanimously adopted. 

Mr, Rankin. We were going to outline our apprcach to the 

ideas-about the whole procedure of the staff in trying to develop 

this material for you. But in light of the time, I do not know 

  

   



ll the article about the President coming to Texas was in the paper 

on that day before he went to Yexico City as far as we can 

determine. 

Now, we have difficulty detvernining the exact time that 

he went to Mexico City, because the exit record on the border 

is such that it. extends - from the period 8 in the morning until 

7 at night, and he was shown to have passed through but the 

exact time is not shown by the ganertans we have yet. 

However, we do have a record that he was supposed to have gone 

one way by car and one way by bus, and they haven't gotten the 

exact time on the bus for us, and they haven't got the story 

of what -- who he went with in the car. 

.So that it is important to keep in mind vs connection with 

that the fact that he could have tmown that the President was 

probably coming to Dallas, because we think that, and we have 

checked this out somewhat , that if the President was going to 

Dalias on what was a political trip, and this was a political 

as distinct from a governmental. 

Me, MeCloy. You gaid Texas, not Dallas. 

Mie. Rankin, Presumably, he would not go to Huston or 

San Antonio without going to the Dallas area. That 1t has been 

in the nature of politics that Presidents in going to Texas 

make it a point to try to get to the middle area as well as the 

Houston area if they are going to go there on political trips, 

So we believe that it is reasonable to assume that the moment 

eA SS SSS SS 
= ey im mais
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Mr, Dulles. If hevas talking a speech in the evening would he 

have gone there, I rather thought not from something 1 read, 

probably would go to a big banquet roo in a hovel, That might 

be worth looking into. 

Me, Rankin, That might be difficult, we didn't canvass it 

except Por the luncheon, as I recali ne waS going on danas 

soon as theplans were announced to anotner locality’. 

lie, Dulles. As soon as the plans were announced, the plans - 

were fixed, But at this stage I don't think they could tell whether 

it would te luncheon or dinner, whatever it would be, midday. 

Me, Rankin. That is right, . . 

So it is possible he could have made as. vart of his plans 

from the tiie he left to go to Metice City to try to locate 

in this budding and go ahead with the assassination. 

Now, that “eure assume that it is possible that he talked to 

people about such plans, and had collaborators concerning them 

an Mexico Clty. We do not have enough information about that 

to know what happened there exceot we do have information that 

he tried to get a visa at the Cuban Embassy, and he tried to get 

a visa at the Soviet Embassy, and we know the hotel he stayed at, 

and we have a very limited report from the hotel keeper about 

most or it to the effect that they Imew nothing about him, didn't 

even iknow that he came or went, although there were seven days 

between the time he went down on the 26th, and the third when he 

eame back. 
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15 information themselves Yathar than having the Commission supply 

the infornetion it has received from any of the agencies to these -- 

the C.I.A, and other peoole that we will need help from. 

Sen. Russell. Wr, Rankin, nave you given any thoughts to the 

fact that Osviald was not familiar with Dallas. He had this road 

map to go around to inquire for jobs and yot you are assuming that 

he knew all about tnese routes and everything else, then he 

posted himself up there to shoot the President, if he did in fact- 

shoot him, and of course the evidence seems to be overihelming 

that he did. That has caused me to believe that he had to have 

Someone somewhere to advise him about that, | 

hie, Ranicin, Well, that Nation article is very interesting, 

Senator, in regard to your question, because ~~ 

Sen, Russell. I haven't read that article, but that occurred 

to me at the autast. Everybody said he. postea himself there. 

and got this emoloyment and all, but he was not familiar with 

Dallas. Apparently he hadn't lived there ~- 

Mr. McCloy. It was viilblaahes in the Dallas saper with an 

arrow showing what the direct line was to be two days before 

the President came, I mean the Dallas paper had a diagram showing 

him coming down the street and going -- 

Sea. Russell. But he has already been in Mexico City before 

that, some time before that. 

Mr, McCloy. Ycs, that is true. 

Mr. Rankin. This article sets out in some detail there a
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he had taken nis gun on thebus, and then buried it 

        
4 iS aaus U   a 

story, her story, and that is three hours difference, and there 

isn't anything tocplain that long period of time, and when he 

got home he was very much disturbed and excited, and at that point 

he turned on the radio later to find cut what happened, and 

ne tcld her that he had shot at General Walker, Heo didn't faich 

yet whether he had been kllled or not. in fact, he seened to be 

thinking that he might have, and he later told her that a lot of 

people thought that ln order to do anything lize that choy had to 

have a getaway car, an automobile or something lixe that, nd he 

just used a bus, that was the most effective way, and apparently 

i 
u Q
 

x (2
 Jo
 

co
 

So
 SD . 

airdhad it shot, buried the gun again, and from the reports that 

we have and the news accounts it looks like ir Yalker had not 

pacteed amay from the desk at the time he did he might nave gotten 

him. 

Sen. Russell. The article I read Walker fortuitously moved 

just as the shot, otherwise it would have hit him in the nead, 

Mr, Rankin. He apparently turned out the light then so 

there waa not an opportunity for another one. 

She, on the other hand, threatened him if he ever did -- 

sne asked him why he would do that, and he said he was such a 

terrible person because he was the head of the Fascists in this 

country and she said if he ever did that again she vas going te 

report it to the police, and that was ner explanation for the 

reason she kept this memorandum that she put away in the éoolkboo, v 
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went to,aopparently, a bull fight and Jai aliai and cther things 

down there, according to his little notebook, and it is aiffieult 

to believe that he could be gone that long from her and come 

pack and she would never ast him where he had been, and if he 

gave her this bracelet which she never says that she ever 

received, but we are going to have to asi her about all of that, 

how she could have not imown something that vas going on about 

chat. . OS 

In addition to that, there is this Spanish dictionary, 

and the books about Spanish where he was trying to learn Spanish, 

although he had known some Svanish before he went to Russia, 

and we are trying to Pun that down to find out what he studied 

at the Monterey Schoal of the Army in the vee of languages 

because she used to make fun of him, according to some of their 

Russian friends, about his pronounciation of Spanish words , 

and he was very clumsy at it, and vias embarrassed by her mating 

jokes about that. . 

| The Chairman. How would she know that, that he was mispro- 

nouncing Spanish words? She couldn't spealc Spanish. She couldn't 

even speak English, she spoke Russian. How would she know that, 

I wonder, 

Me. Rankin, There is no explanation of her friends saying, 

and it is possible she got that from her other Russian’ friends, 

but there is no indication that they were ‘ Spanish-spea\ing 

so far as anything we have, 
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the bullet went, the path of it, and, which is, we have to go 

into considerable items and try to find out how they could recon- 

struct that when they first said that theycoulan't even feel 

the path beyond the parts of a finger. 

And then how it eould become elevated; cven so it raised rather - 

than coming out at a sharp angle that it entered, all of that, 

we have to go. into, too, and we are asking for help from the 

ballistic experts on that, 

Ke
 We will have to probably get heip from the doctors about ty 

and fina out, we have asked for the original notes of the autopsy 

on that question, too. 

Now, the bullet fragments are now, part of them are non, 

with the Atomic Energy Comaission, who are toying to determine 

by a new method, a process that they have, of whether they can 

relate them to various guns and the differents parts, the fragments, 

whether they are a part of one of the bullets that was broken and 

came out in part through the neck, and just what rarticular assembly © 

of bullet they were part of, 

They have had it for the better Dart of tyvo and a-haif veers 

and we ought to get an answer, 

So the basic problem, what kind of a wound it is in the front 

of the neck is of great importance to the inves tigation. — 

We believe it must be related in some way to the three shects 

from the rear, 

sen, Cooper, — You mean in the bact? 
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23 to find then. 

We think that the wound in the neck has to be related 

to one of these others, but the problem is difficult to determine 

because we have a statement from the hospital that the pullet 

y 

that was more whole than the other was found on the stretcher 

which they brought the President in to the hospital on, and 

then we have other testimony later that goes back over the same 

ground in which the person in charge. of the stretcher and 

the attendant said that thisbullet was found umer the blanket 

on the stretcher Governor Connally was on, and it is a 

complete -- 

| Sen. Russell, I thought it was found on the stretcher of 

the President. 

ie, Rankin, That was the first story. And that is what we 

have to deal with, a story of that kind to try to reconcile 

it with people who actually handled the stretcher that Gvernor 

Connally was on and picked the bullet from under the blanket. 

Now, that evidence is aultve superior to the other man's, 

but we have to check i¢ cut some move to determine that. 

Sen. Russell, This isn't going to besomething that would 

ruin you staric mad. mt. oo mo 

Tm, Rankin. I don't know what we will run into, but -- 

Let me ask you about it because I have never seen. anything 

about it. Whatver happenee. with that fellow who bought the front 

page ad and called thé Prégident a Communist? 

SL pe
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sczuctions about this, into the acmospnere, this hate material that 

Was vezy common in that avea in many regards. It was in she news- 

n circulars of various kinds, it was in letters to (2
. papers, it was 

the editor in tha acwspapez. It was also involved in cormons From 

PUP
) Qa
 ry co 5 { thea pulpit in some of those, in at least one of the leadia 

and it may well be that it was a contributing factor in not juse 

Gxpressing themselves in very extreme forms against anyoody 

power from che President on.down from time to time. 

And it may very well be =~ 

Sen. Russell. Wao printed this: now? 

Mz. Rankin. Well, che nawspapers had soma of it, the pan- 

gamiliaz with some of the H. L. Bunt?s financing of vario 

eet. Russell. Yes, we gat that aesout every twovseks, I dor t 

read it but I gate it. 

Mr. Rankin. And all kinds of things eoning axon ont there in 

substantial —— and it apparently was not only oxacerbating 

thea comunity ina number of ways, hot only o£ the extreme reight 

and the extreme Iaft but also the elomants of the people more 

——— 

aw ia if 
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Sen. Russell. Ha prrduced a card saying ~~ ho had one or 

two ecards with his name, 

Sen. Cooper. He had it printed and sot up an office. 

Rep. Boggs. That was a fictitious mame’ chat he usdd. 

Sen. Cooper. Z have one suggestion about what we have been i 

batting about, I would chink if we £ind out who put these advertise- 

ments in the paper and all that is vary dnpoxtank . She other can : 

come in as it is developed, bute I think we might talk about this 

hate clement too much becausa,- I will tell you way, because people 

will begin to get the idea as some have alroady expressed of going 

away from evidence and trying to build up some situation which 

is apart from tha evidence. . : 

‘Me. Rankin. Yes. 

Rep. Boggs. I think these factors sucn as thac ada, and 

these civeulazs should cortainly ke Jsoked into. 

Me. Rankin. Then ia the pericd that they lived in Russia . 

there ara manifold problems about tha fact that the way he lived, 

the additional income he received under the name of the Red Cross, 

you will remember, tha question of when that income terminated, 

She said he had never been to Leningrad. Be said he had, she want 

to Markov, and there is no explanation of any communications 1 . 

o fe
e between the two of them during that pericd of time. Ther sa 

poriod when they were there that sha indicated she was fearful of 

her marriaga, and whether it was -- it may not be maintained, there 

is no explanation of that in anything shea has given in any of her 

  

_P aS BAT 
ee i



SB BHSEREF << 25 ied 202 

Sen. Russell. You mann watle they wore in Russia? 

Me. Rankin. Yas, I mean not only Csyvald but this uncle, too, 

and it would appear chat he was much moze than just a pexson of 

the Entariox government Like she had said.from what we have 

able to get fromthe CIA and others about ic. 

Then the fact she was allowad to leave the country the vay 

sho was is. not adequa tely explained by’: hez testimony, ner state- 

ments or anything. : 

Why they did it so relatively promptly when that is a very - 

adigzicult operation with most people, and what he did in Moscow 

when he want chere; and was there for better chan a month, and was 

there, and thoza's no explanation of what he @id there. 

Mr. Dulles. The beginning of his trip, you mean? 

Me. Rankin. Yes, 

ur. Dulles. When he tried to commit suicide? 

Mz. Rankin. Yes. and then this period that he baloenged co 

the gun! elt, and there is no explanation by her of that or what 

‘he did in that. He might have had all kinds of treining during that 

pericd, that is entirely unexplained, 

Tha face that they went to, when they came back, they want 

to “Amstexrdan and were there for, I think, ic was two days before 
b. 

they went to Rotterdam to take a boat, and it is unexplained why 

chey happened to go thera and stay, and got a place to live, some 

Little apaccmone, and what they were doing in the incerim, that 

entiza paricd is just full of possibilit ies £er training, for 

RLzeanar
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I dontt know whether sha will do it or not, sha might afror chis 

interview, she might ask, got in touch in _— way with the 

Russian ambassy, thoy would be very anxious to get in touch with 

ner, I guess the gqurd is such that they couldatt do that. 

Me. Rankin. Well, thea Secret Sexvice has been with her 

constanely and all. I don*t know how much loages after wa would 

take her testimony you would want that to concinud. 

Son. Russell. ~~ What interpreter have you arranged to have? 

Me. Rankin. We have asked tha State Department to furnish. 

one and thay have said they would do so. ang we also axe going co 

have a man ¢zom the Secret Sezvice haere who has been talking to 

hez and eranalated evorything so ia neue: be “hues about anything 

“she said - woulda? have to rely on just cons person. 

Sen. Russell. There is a fellow here named Reuben Bérom vino 

is one of the best that I ever saw. 

Me. Rankin. Is he with che State Departmant? 

Sen. Russall. Do you know hin, Me. Dulles? 

lie. Dulies. I don’t think I do. 

The Chairman. Sonator, is he with the Stace Department? 

Seti. Russell. fo, siz. 

Mr. NoCloy. There is another fellow namad Akelovsky who is. 

a star.He may be over in Geneva, It is awfully important that you 

gee a bilingual man. 
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Paine's, andit is a voxy curious situation. Ske is a member of the 

Priends Sccicty, and they ave separated, and he is a member of an 

old New England family, and apparently auice well educated. Sha 

was teaching Russian te
 l
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said that she was very much interasted in having iarina stay with 

hex so she could become more proficiane in speaking Russian. 

Me. Bullies. Paino’s: gathoz was a member of the Trotskyite 

Society of, Io think, 22 menbors. 

. liz. Rankin. Yes, sic, and thera was no indication -- 

Son. Russali. Whese fathez? 

Me. Bulles. Paine's father, the man's father. And t 

y . mother ig around and she is quite an cxcraordinary charecte 

Z understand, Hrs. Young, sha might havea cood idea on this 

family. 
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Q taing from them for food or lodging or anything, and apparently that - 

S true £som Mrs. Oswald, from what sho says, and she has had just (at
e 

to learn waat she could about Russian, 

Sen, Suse. Osyvaid said the sake thing along that line, 

ZI sead something along the lino. . 

Mr. Rankin. She seemed to be fond of Osvald?s Little girl 

June, they wrote a nurbar of detters in which she wrote beck and 

wanted to send ker love to the Litela girl. She went down to Mew 

Orleans and brought Mavina back. 

Sen. Russell. Is she living alone in this place? 
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Sen. Russell, Prettcy unas all of then ave sharpshooter if 

The Chairman. Thank you, Senator, for coming. 

Loe, you prokably couléatt gat into the Ruby affair anyway to- 

night, could you? 

5 @ tremendous bulk of material on it. 

Rep. Boggs. Could you give us just a quick synopsis of it?-. 

(4
 Ke. Rankin. There 

- i. Rankin. Apparently Ruby was born in Chicago, and after 

somo years he went to the West Coast, Los Angeles, and then he 

came back to Chicago, and he changad his name, and then he went to 

Balls, and then he cama back from Ballas to Chicags, and chon ha 

story about what he did. 
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world, and he had a number of petty arrastcs, but the convictions 

‘were very unimportant. Thera werent any -- I cantt even remember 

hat amounted to anything. cs
 one 

Me. Dulles. Ea nevor got to jail, did he? 

Me. Ranisin. No, he paid a small fine on one of two. Thera are 

storios about his being a homosexual, and those don't Pan ous as 

far ae any real Proo£, but it seems to be very curzent. There axe 

also ail kinds of storis about his girls and stripteaso giris and 

thet they-- ha spent tima with cham all the cime, and vherd — 

sora stories that he is a bisoxual. 

Thera isnt any question but what he. planned be dewn to 

Cuba, Sag he did, and the story was that it was in regard ‘to azmae 
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ever fun acress that, and ie was Ache back of the yoom, and then 

they had the sezeen where they lined up Oswald and several others 

ould be zecognigzed and the reporte: Q for the dineups, to sae if they 

Said they couldn't taka,a decent piccura througn the scvean, 

wouldn't they take Oswald to tha side avay from tha serenn so 

cane up, and he said, "Hallo, Henry," and scemed to knew Wade about. 

And then thay took Cswald out, and took him dowa the cozri-j 

dov, and then Ruby went out, and Wade talke& to tha press Lor two 

or three minutes, ate then as ho was going cut, went out, started 
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 down the corridor, Ruby ca 

offices of the police, and said that tha TV station wanted to talk 

to hin on ‘tha telephone. 

Apparently he had called the TV station and told them that 

Wade was ‘there, and they said call him to the telephone and we will . 

got an intezview with hin. 

So, apparently chat is another thing that Wade thought was 

particularly important, you will ba interested in it from tho stand- 

point of premeditated action on his part, because this was -- 

this ig a day and.a half beforehand, and he was ‘chore, and showe 
oe 

ime, but around -- but tede @eesn’t ce ct 0 anihosity at ali ac tha: 

a 2 Wess 2.7, », 2 2 2 know whet thez he had his gun that day or act, byt he had a cousidor- 
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Rep. Boggs. It is a vory fine presentacion. 

le. McCloy. febrvary Sth I go ows of the country for a week. 

The plot thickens, dossa't it? 

Me. Rankin. Would you have cio tomorrow? 

liv. Dulles. yes, 

Me. Rankin. Abouc che meeting with the CIA and the FSI and 
~~
 

3 he Chairman. Yes, I will do it. 

All sight, gentlemen, chank you. - 

The meeting is adjourned. 

(Whereupon, at 5:50 ofclock p.m., tha 

ourned subject to eail of the Chaiz.) 
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Bppastmenc, would you have tine tomorrow if Z can set 

President's Commission i


